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Törvényességi felügyelet, 
a felnőttoktatás helyzete 

Ülést tartott a megyei tanács vb 
A Csongrád Megyei Ta-

nács Végrehajtó Bizottsága 
tegnap, kedden, Szegeden 
ülésezett. Az előterjesztések 
után a testület megvitatta és 
elfogadta a tanácsi szervek 
lakosságadóztatási tevé-
kenységéről szóló beszámo-
lót. Az adóhatóságok éven-
te a megye lakosságának 
több mint negyven százalé-
kával kerülnek kapcsolatba, 
így munkájuk a társadalmi 
közérzetre is jelentősen ki-
hat. Az elmúlt időszakban 
az ^adóigazgatást is ér in-
tették a szervezeti és ha-
tásköri változások. A já rá-
sok megszűnésével a me-
gyei irányításban a városok 
és a városi jogú nagyközsé-
gek is közreműködnek. A 
körzetközponthoz tartozó 
községek esetében az adó-
igazgatással kapcsolatos má-
sodfokú hatáskört gyako-
rolják. Az illetékhivatalok-
nak is változtak, bővültek a 
feladatai. A különböző szer-
vek törekedtek az adózta-
tás színvonalának emelésé-
re és a törvényesség be-
tar tásának a biztosítására. 
A jövedelmek adóztatásával 
összefüggő változások a ke-
resetszabályozás fenntar tása 
mellett a termeléspolitikai 
célkitűzéseket is segítik. A 
testület át tekintette, hogy a 
különböző adónemek mi-
képp módosultak. Tudósítá-
sunkban azt emeljük ki, 
hogy az általános jövede-
lemadó több változása után 
1984. január 1-től ú j sza-
bályozás lépett életbe, ami 
azt jelenti, hogy az adózás 
a kor követelményeinek 
megfelelően egyszerűbb is 
lett. Lényeges vonása, hogy 
a szellemi dolgozóknál a 
jövedelem adóztatásának ön-
álló szabályozása megszűnt, 
és beépült az ú j általános 
jövedelmi adó jogszabályá-
ba. Ezenkívül csökkent az 
adó progresszivitása, meg-
szűnt a kezdő kisiparosok és 
magánkereskedők adómen-
tessége, a szolgáltatás és 
termék-előálli tás közötti 
megkülönböztetés. Ugyanak-
kor a helyi tanácsok vég-
reha j tó bizottságai indokolt 
esetben a kisiparosokat, ma-
gánkereskedőket kedvez-
ményben részesíthetik. 

A végrehaj tó bizottság 
megállapította, hogy az el-
lenőrzések szakszerűbbekké, 
hatékonyabbakká váltak, 
aminek eredményeként az 
elmúlt négy évben 65 mil-
lió forint adó- és illetékkü-
lönbözetet állapítottak meg 
a hatóságok. Az állampolgá-
rok többsége mind a be-
vallási és a befizetési kö-
telezettségét önként teljesi-
tik. 

A testület megvitat ta és 
elfogadta a mezőgazdasági 
szövetkezetek állami törvé-
nyességi felügyeletének ta-
pasztalatairól szóló beszá-
molót. Ez a tevékenység 
úgy fejlődött, hogy szoro-
san kapcsolódott a mezőgaz-
dasági ágazati irányításhoz. 
A vizsgálatok segítik a szö-
vetkezetek működését, erő-
sítik az állam és a szövet-
kezetek kapcsolatát. A vb 
megállapította, hogy az el-
lenőrzések gyakorisága vál-
tozóit. A korábbi két-há-
rom éves vizsgálatot a 

négy-öt évenkénti ellenőr-
zés váltotta föl. A szövet-
kezetek működésében hiá-
nyosságok ri tkán tapasztal-
hatók, de a meglevőek kö-
zül jó néhány ismétlődik. Az 
önkormányzat rendszere jól 
bevált, a közgyűlések, kül-
döttgyűlések határozatai tör-
vényesek, és a szövetkezeti 
elnökök felelősséggel vég-
zik munkájúka t . A társa-
dalmi tulajdon védelme fo-
kozatosan javul. 

A középiskolai felnőttok-
tatás, a tanfolyami szak-
munkásképzés és az átkép-
zés helyzetének értékelése 
során a végrehaj tó bizott-
ság megállapította: a szak-
munkások szakközépiskolá-
jának és a szakmunkáskép-
zésnek nagy szerepe van a 
munkásmüvelődésben. Jelen-
tőségét a munkaerőhelyzet 
rugalmas alakulása és az 
egyéni pályakorrekciók is 
aláhúzzák. Hogy szükséges 
a felnőttoktatás továbbfej-
lesztése; azt többek között 
az az egyszerű tény is bi-
zonyít ja; a fiatalok 27 szá-
zaléka szakképzetlen. Évek 
óta csökken a felnőttképzés-
ben részt vevők aránya. A 
dolgozók középiskoláiban a 
visszaesés 1982—83-ban 15 
százalékos volt. A kétéves 
tanfolyamok bevezetése pe-
dig az ipari szakmunkás-
képzést vetette vissza —, 
legalábbis a tavalyi tapasz-
talatok szerint. A létszám-

csökkenés okait elsősorban a 
megváltozott gazdasági kö-
rülményekben lehet keresni. 
A felnőttképzésre kedve-
zőtlenül hat a második gaz-
daság és a kisvállalkozás 
megjelenése, a közlekedési 
tarifák emelkedése, a köz-
vetlen teljesítményhez fű-
ződő, a hosszú távon meg-
térülő tanulást hát térbe szo-
rító vállalati érdekeltség. 

Az általános képzésnél a 
szakközépiskola népszerű. 
Tömeges szakmaváltást tesz 
lehetővé a speciális körül 
mények között indítható á' 
képző tanfolyam. Közpon 
pénzügyi alapból ehhez t= 
mogatást lehet kérni, azo 
ban ezzel a lehetőséggel . 
országos tapasztalatokhr 
hasonlóan a Csongrád mc 
gyei vállalatok eddig ne.' 
éltek. A végrehaj tó bizotl 
ság a felnőttképzés továbl 
fejlesztése érdekében töbl 
fontos határozatot, intézke-
dést hozott. 

A vb a megyei tanács so-
ron következő ülését október 
24-én 9 órára tűzi ki. Ja -
vasolja a, testületnek, hogy 
vitassa meg és fogadja el 
a megye idegenforgalmi 
helyzetéről, a testnevelés és 
sport körülményeiről szóló 
beszámolót, valamint a me-
gyei tanács tevékenységéről 
készült tájékoztatót. A vég-
reha j tó bizottság a témá-
kat előzetesen megvitatta. 

Összehívták a VSZ tagállamai 
politikai tanácskozó 
testületének ülését 

Az előzetes megállapodásnak megfelelően, ez év októ-
ber második felében Szófiában ta r t ják a Varsói Szerződés 
tagállamai politikai tanácskozó testületének soron követ-
kező ülését. 

Heg kezdődtek a szovjet 
kultúra napjai 

Ünnepélyes megnyitó az Operaházban 
Immár negyedik alkalom-

mal rendezik meg hazánk-
ban, október 8. és 14. között, 
a szóvjet kultúra napjait. Az 
eseménysorozatról kedden 
saj tótájékoztatót tartottak a 
Vigadóban. Vaszilij Szeröv. 
a Szovjetunió kulturális mi-
ríiszterhelyettese szólt a két 
ország egyre bővülő kapcso-
latainak jelentőségéről, és 
ismertette a hazánk 17 vá-
rosában zajló kulturál is 
program kiemelkedő rendez-
vényeit.. 

Kedden a szovjet kul túra 
napja i rendezvénysorozatá-

ra szovjet küldöttség érke-
zett hazánkba, Pjotr Gyemi-
csev, az SZKP PB pót-
tagja, szovjet kulturál is mi-
niszter vezetésével. 

Este, az Operaházban ren-
dezett díszelőadással meg-
kezdődött a szovjet kul túra 
napjainak rendezvénysoroza-
ta. Az ünnepi megnyitón 
részt vett Övári Miklós, az 
MSZMP Politikai Bizottsá-
gának tagja; Berecz János 
és Pál Lénárd, a Központi 
Bizottság t i tkárai , Köpeczi 
Béla művelődési miniszter, 
valamint a politikai és a 

kulturál is élet számos más 
vezető képviselője. A gála-
esten jelen volt az ebből az 
alkalomból hazánkba érke-
zett szovjet küldöttség, 
P jo t r Gyemicsev vezetésével, 
s ott volt Borisz Sztukalin. a 
Szovjetunió budapesti nagy-
követe is. 

Az ünnepségen Csehák 
Judit, a Minisztertanács el-
nökhelyettese mondott be-
szédet, ma jd Pjjotr Gyemi-
csev szólt az ünnepség részt-
vevőihez. 

A köszöntőket követően a 
(Folytatás a 2. oldalon.) 

Vállalati erőforrások, 
gazdaságpolitika 

Csongrád megyei közgazdasági rendezvénysorozat 

Könyvkiállítás és -vásár, 
plenáris előadás. A hagyo-
mányokhoz híven ezekkel a 
rendezvényekkel kezdődött 
meg tegnap, kedden délután 
Szegeden, a Technika Házá-
ban a nyolcadik Csongrád 
megyei közgazdasági napok. 
A könyvkiállítást az MTESZ-
•:zékház földszinti kiállító-
termében Dalos Vilmos. a 
Közgazdasági és Jogi 
Könyvkiadó igazgatója nyi-
totta meg, a plenáris ülésen 
előadást pedig Bácskai Ta-
más egyetemi tanár tar tot t 
Vállalati erőforrások és gaz-
daságpolitika címmel. Ezen 
ott volt Bartha László, me-
gyei pártbizottság t i tkára és 
Fraknáy Gábor, a szegedi 
pártbizottság t i tkára. 

Bácskai Tamás néhány 
aktuális gondolatot fej te t t ki 
népgazdaságunk jelenlegi 
helyzetével. gazdaságpoli-
t ikánkkal kapcsolatban Erő-

r 

Uj szálloda 
Hungária Nagyszálló néven októberben, Budapesten, 

megnyílt az új jáépítet t volt Szabadság Szálloda. A Keleti 
pályaudvar közelében levő, háromcsillagos hotelben 528 
szoba áll a vendégek rendelkezésére. A szállodához étte-
rem, cukrászda, borozó, söröző és salátabár is tartozik. 

források címén például szót 
ej tet t arról, hogy a jövő-
ben fontos lenne a tőkeim-
port megoldása, mégpedig 
hangsúlyeltolódással. A köl-
csöntőke irányából feltétle-
nül a működő tőke bevonása 
irányába kellene elmozdulni. 
Sajnos, nehéz lesz az eddigi 
lemaradásokat pótolni ezen a 
területen, fölkelteni külföldi 
cégek érdeklődését olyan 
előzmények után, amikor a 
70-es években Magyarország 
volt az elutasító fél. Amikor 
az idetelepülni szándékozó 
vállalatnak feltételeket szab-
tunk, nehezíteni akar tuk 
helyzetét a magas bérleti 
dí jakkal és adókkal. Most 
kezdjük felismerni, hogyan 
kellett volna kezelni a kér-
dést. mennyire előnyös lett 
volna a tőkebeáramlás, a 
hazai olcsó munkaerőt , 
egyéb, számára kedvező kö-
rülményeket figyelembe vé-
ve. 

Éppen ezért a jövőben 
adókedvezmények mellett 
egyéb feltételeket is biztosí-
tani illene. A külföldi töke 
helyzetét az is kockázatos-
sá .teszi nálunk, hogy a sza-
bályozók szinte évente vál-
toznak, „kiismerhetetleneb-
bül". mint a piaci feltételek. 

Bizonyos létező tökehiány 
ellenére — folytatta a gon-
dolatsort Bácskai Tamás — 
Magyarország változatlanul 
hitelképes. S külkereskedel-
mi mérlegünk alakulása 
még jobb is lehetne, ha nem 
támogatnánk még mindig a 

veszteségesen termelő vál la-
latainkat, ha a jól dolgo-
zóktól nem vonnánk el a 
fejlődésükhöz nélkülözhetet-
len pénzeket elavult t e rmék-
szerkezetek támogatására. 
Az előadó szerint a problé-
máka t nem a helyükön old-
juk meg. hanem még le is 
gyengítjük az egész népgaz-
daságot. Az életképtelen 
vállalatoktól elvonni a tő-
két — nem azt jelentené, 
hogy a teljes foglalkozta-
tottság elve csorbát szen-
ved. Az ott dolgozók nagy 
hasznot ha j tanának a „ter-
melő" inf ras t ruktúrában, a 
szolgáltaiások területén. 

Bácskai Tamás előadásá-
ban érintett olyan kérdése-
ket is, mint a nők foglal-
koztatása, a két kereső és a 
család helyzete, valamint a 
szociálpolitikai juttatások. 
Meggyőződése, hogy a nők 
egy részének kivonása a 
termelésből nagy hasznára 
válna a társadalmi munka-
megosztás rendszerének. 

A tőkeáramlás kérdéskör-
ben pedig a hazánkban ed-
dig kibocsátott kötvények, 
részvények és váltók hely-
zetéről szólt az előadó. An-
nak a reményének adott 
hangot, hogy a hetedik Öt-
éves tervidőszakban e t e rü -
leten is élénkülés várható, 
mivel a jelenlegi helyzet — 
bár előrelépés az e lmúlt 
éVekhez viszonyítva — még 
nem adha t elégedettségre 
okot. Az erőforrások igazi 
megmozgatása há t ra van. 

F. K. 

Magyar kormányküldöttség 
utazott Delhibe 

Faluvégi Lajos miniszter-
elnök-helyettesnek, az Or-
szágos Tervhivatal elnöké-
nek vezetésével kedden ma-
gyar kormányküldöttség u ta -
zott Delhibe Manmohan 
.Szingh-nek, az indiai Álla-
mi Tervbi zottság alelnöké-
nek meghívására. A küldött-
ség tagja Ballai László, az 

MSZMP KB Gazdaságpoliti-
kai Osztályának, vezetője. A 
delegációhoz az indiai fővá-
rosban csatlakozik Szabó Im-
re ipari minisztériumi á l -
lamti tkár , Keserű Jánosné, 
a Kereskedelmi Kamara 
társelnöke és Gombocz Zol-
tán külkereskedelmi minisz-
terhelyettes. 
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